
 
Protokół  Nr  15/2012 

z  posiedzenia  Komisji  Oświaty  Kultury  i  Zdrowia   
odbytego  w  dniu  24  października  2012  roku   

 
                        Posiedzenie  odbyło  się  w  sali  konferencyjnej  Urzędu  Gminy  od  godziny  12.00  
do  godziny  14.30  .  Posiedzenie  prowadził  Przewodniczący  Rady  Gminy  Antoni  Ćwikliński . 
 
Tematem  posiedzenia  było :  
Zapoznanie się  z  projektem uchwały w  sprawie zmiany studium uwarunkowań i kierunków 
zagospodarowania  przestrzennego  Gminy Sienno  oraz  uwagami  zgłoszonymi  do projektu . 
 

W  posiedzeniu  wzięli  udział : 
1.Komisja  Oświaty  Kultury  i  Zdrowia   
2.Komisja  Budżetowa   
3.Komisja  Rolnictwa  i  Bezpieczeństwa  Publicznego   
4.Przewodniczący  Rady  Gminy - Antoni  Ćwikliński 
5.Wójt  Gminy – Stanisław  Pora 
6.Zastępca  Wójta  Gminy – Alicja  Zimak 
7.Inspektor ds. ochrony  środowiska  UG  Sienno – Katarzyna  Sewruk 
8.Radni  Rady  Gminy  Sienno – Adam  Heba ,  Zbigniew  Tuzinek 
9.Mieszkańcy  Gminy  Sienno – 4 osoby 
 
 

Przebieg  posiedzenia : 
Wspólne  posiedzenie  komisji  otworzył  Przewodniczący  Rady  Gminy  Antoni  Ćwikliński .  
Przedstawił  tematykę  posiedzenia .  Następnie  Przewodniczący  Rady  Gminy  udzielił  głosu  
Wójtowi  Gminy  Sienno . 
Wójt Gminy  Sienno Stanisław Pora poinformował ,  iż  komisjom problemowym Rady Gminy 
został przedłożony  projekt  zmian  „Studium  uwarunkowań  i  kierunków  zagospodarowania  
przestrzennego Gminy Sienno” oraz lista nieuwzględnionych  uwag zgłoszonych  do  studium .  
Wójt  Gminy poinformował , iż  wnioski  do  studium  składane  w  pierwszym  i  drugim  
wyłożeniu w 99%  dotyczyły wykreślenia obszarów rozmieszczenia urządzeń wytwarzających 
energię z odnawialnych źródeł energii o mocy przekraczającej 100kW . Te  wnioski  nie  zostały  
uwzględnione ,  ponieważ  zgodnie z założeniami polityki przestrzennej gminy wytwarzanie 
energii z odnawialnych źródeł  jest z jednym kierunków rozwoju gminy ,  zaś  lokalizacja farmy 
wiatrowej na terenach rolnych w nieznacznym stopniu ograniczy pełnie funkcji rolniczej . 
Pozostałe wnioski , częściowo uwzględnione , dotyczyły różnych drobnych spraw  
indywidualnych .  Wójt  Gminy  zwrócił  się  do  komisji problemowych tłumacząc ,  iż  ich  rolą  
jest odniesienie  się  do  tych  uwag .  Jeśli  radni  zgodzą się  ze  stanowiskiem  Wójta  
dotyczącym  odniesienia  się  do  zgłoszonych  przez  mieszkańców  uwag  projekt  uchwały  
zostanie  poddany  pod  głosowanie .  Jeśli  komisje  zgłoszą  wnioski  wymagające  istotnych  
zmian  w  studium  i  zostaną  one  przegłosowane ,  głosowanie  nad  projektem  studium  
zostanie  odroczone . 
Młodszy inspektor UG Sienno ds. ochrony  środowiska  Pani  Katarzyna Sewruk poinformowała , 
Iż zmiana studium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania przestrzennego Gminy Sienno 
była  konieczna  również  ze  względu  na  stan  prawny .  Studium  było  przyjęte w  1999 roku , 
od  tego  czasu  zmieniły  się  przepisy  regulujące  sprawy  ochrony  środowiska .  Pani inspektor 
poinformowała  o  ilości  uwag ,  jakie  wpłynęły  podczas  pierwszego  i  drugiego wyłożenia 



oraz  scharakteryzowała ich rodzaj . 
Członek  Komisji  Rolnictwa  i  Bezpieczeństwa  Publicznego  Andrzej  Małaczek  wskazał ,  iż 
najwięcej  wiatraków  planowanych  jest  w  jego  terenie .  Mieszkańcy  czytają  o  wiatrakach 
w Internecie ,  słuchają  różnych  wypowiedzi  w  mediach i  protestują ,  bo obawiają  się  złego 
oddziaływania  na  środowisko ,  na  zdrowie .  Dalej  wypowiedział  się ,  że  Ci ,  którzy podpisali 
umowy  będą mieli  zysk ,  a  pozostałym  nie  jest  to  potrzebne ,  bo tylko będzie psuło  widok . 
Zaznaczył ,  że  jako  radny  ma  obowiązek  iść  za  głosem  swoich  wyborców . W  dalszej  części   
wyraził opinię ,  iż  odległość  500 mb od  zabudowań  jest za  mała .  Zasugerował  wstrzymanie 
się  z  podjęciem decyzji argumentując ,  iż media podawały ,  że Sejm ma zająć się tematem 
budowy  wiatraków  i  rozważyć uwarunkowania  ,  m.in. odległość  nie  mniejsza ,  niż 2 km  od   
zabudowań  i  nie na terenie rolniczym .  Jeżeli teraz  przyjmie  się taką odległość  i powstaną   
budowle ,  to  już  tak zostanie  na  lata .  
Członek  Komisji  Budżetowej  Wojciech  Burek  poinformował ,  iż  Gmina  Rzeczniów  godzi  się 
na wiatraki  na swoim  terenie .  Zwrócił  uwagę ,  że  jeśli  powstaną wiatraki  w  gminie 
Rzeczniów ,  to i tak nie będzie  zachowana odległość 2 km od miejscowości  w  gminie Sienno . 
Radny  wskazał ,  iż  Gmina Rzeczniów  już prowadzi  duże  inwestycje ,  bo  liczą  na dochody 
z  wiatraków .  Dopiero skończyli kanalizację ,  a  już  zamyślają  o  rozbudowie oczyszczalni 
ścieków . 
Przewodniczący udzielił głosu radnemu Zbigniewowi Tuzinkowi uczestniczącemu w posiedzeniu. 
Radny  Zbigniew  Tuzinek  odniósł  się  do  wypowiedzi  radnego  Burka .  Zwrócił  uwagę , że 
jeśli  Gmina  Rzeczniów  prowadzi  inwestycje ,  to  musi  już mieć  na  to  środki , a  nie liczy  na 
wpływy  z  wiatraków .  Dalej  wskazał ,  iż   funkcjonują  przydomowe  elektrownie wiatrowe   
o  małej  mocy  i  nie  ma  problemu  , a  te w  gminie  Sienno  mają  być  na  skalę przemysłową , 
na  terenach  rolniczych ,  podczas ,  gdy  w innych  rejonach  budowane  są  na działkach 
kilkunastohektarowych ,  gdzie  nikomu  nie  szkodzą .  Oglądane  wiatraki  w  gminie  Margonin 
są  usytuowane   na  większych  działkach .  Radny  wskazał  też ,  iż  energia wiatrowa 
jest  najdroższa .  Dalej  poinformował ,  iż  na  zebraniu w  Tarnówku  padały  liczne głosy , 
żeby  ci  co  chcą  i  komu  to nie  przeszkadza postawili  sobie wiatrak  na  podwórku . Zwrócił 
uwagę , iż  w  Polsce  nie  ma uregulowań  dotyczących  odległości ,  w  Sejmie jest dopiero 
projekt , który  ma  wprowadzić  minimalną  odległość  2 km ,  tak  jak  to  jest  w  Czechach  
i  we  Francji .  Poinformował ,  iż  nie będzie głosował  za ,  bo nie jest za pozyskaniem środków 
za wszelką cenę . Argumentował , iż  jest  zbyt  wiele  niewiadomych jeśli  chodzi   
o oddziaływanie , w  jego  odczuciu  jest  to  szkodliwe .  Ponadto  trzeba  mieć  na  uwadze ,  że 
wiele  gmin  odrzuciło  wiatraki  i  że  jest  to  decyzja  na  wiele  lat  obciążająca  wszystkich 
mieszkańców .  Na  koniec  poinformował ,  iż  będzie  głosował  przeciw  wiatrakom  w  imieniu 
swoim  i  własnych  dzieci ,  które  wiążą  swoją  przyszłość  z  tą  gminą .    
Przewodniczący  udzielił  głosu  radnemu  Adamowi  Hebie uczestniczącemu  w posiedzeniu . 
Radny  Adam  Heba  poinformował ,  że  jego  elektorat  jest  przeciwny  wiatrakom  w  gminie 
Sienno  i  nie  będzie  głosował  wbrew  elektoratowi  .  Zasugerował  pójście  w  stronę  energii  
słonecznej  skoro  dyrektywy  unijne  nakazują  pozyskiwanie  energii  odnawialnej . 
Członek  Komisji  Oświaty Kultury  i  Zdrowia  Wojciech  Kaczorowski  poinformował ,  iż  jego  
elektorat  jest  za  wiatrakami ,  być  może  dlatego ,  że  tego terenu  to  bezpośrednio  nie  
dotyczy .  Jeśli  gmina  chce  się  rozwijać ,  to  musi  myśleć  o  dochodach ,  a  byłby  to  jakiś  
zastrzyk  dla  gminy . 
Przewodniczący  Komisji Oświaty  Kultury  i  Zdrowia  Krzysztof  Sieczka  poinformował ,  iż  jego  
wyborcy  podzielają zdanie  radnego  Kaczorowskiego ,  im  nie  przeszkadzają  wiatraki .  
Wypowiedział  się ,  iż  w  gminie  Margonin wiatraki  są  być  może  na  większych  działkach ,  
ale  będąc  na  wczasach  nad  morzem  mieszkał  w  pobliżu  elektrowni  wiatrowej  i  nie  
odczuwał  uciążliwości .  Na  wybrzeżu jest  bardzo  dużo  farm wiatrowych .  Zwrócił  uwagę ,  



że  w  dzisiejszych czasach  nie ma rzeczy zdrowych – żywność ,  samochody ,  telefony ,  
komputery ,  a nawet  zwykłe  elektrownie – to  wszystko  w  jakiś  sposób  wpływa na  
człowieka  .  Podkreślił ,  że  nie  można  się  cofać  do  epoki  kamienia  łupanego .   Zwrócił  
uwagę ,  że  niedługo  rozpoczną  się  prace  nad  budżetem  na  2013  rok ,  każdy  będzie 
zgłaszał  jakieś potrzeby ,  a  budżet  gminy  jest  skromny . 
Członek  Komisji  Oświaty  Kultury  i  Zdrowia Wojciech  Kaczorowski zgodził  się  z wypowiedzią 
radnego Burka .  Jeśli  wiatraki  nie  powstaną  w  naszej  gminie ,  to  i  tak  będą w  pobliżu ,  w  
sąsiedniej  gminie  Rzeczniów ,  a  podobno  gmina Iłża  też  wchodzi  w wiatraki . 
Członek  Komisji  Rolnictwa  i Bezpieczeństwa  Publicznego  Andrzej  Małaczek  skwitował , iż  
łatwo  być  za  wiatrakami tym  radnym ,  których  terenu  problem bezpośrednio nie  dotyczy . 
Członek  Komisji  Budżetowej  Wojciech  Burek  zwrócił  uwagę ,  że  poza  rejonem  Kadłubka 
Janowa  w  dalszej  kolejności  będą  wiatraki  sytuowane  w  pasie  od  Olechowa  do  
Dębowego  Pola ,  więc  jego  terenu  też  to  dotyczy . 
Członek  Komisji  Oświaty  Kultury  i  Zdrowia  Wojciech  Kaczorowski  zwrócił  uwagę ,  że  
studium  to  nie  tylko  wiatraki  ale  też  wiele  innych  spraw . 
Członek  Komisji  Rolnictwa  i  Bezpieczeństwa  Publicznego  Grzegorz  Baranowski  
poinformował ,  iż  mieszkańcy  w jego  terenie  są  przeciw  i  musi  iść  za  ich  głosem ,  będzie  
głosował  przeciw . 
Członek  Komisji  Budżetowej Tadeusz  Zagożdżon  poinformował ,  iż  jadąc  do  rodziny  w  
koszalińskie  zauważył  ,  iż  w  ciągu  kilku  lat  powstało  tam  mnóstwo  farm  wiatrowych ,  
pojawia  się  ich  coraz  więcej  również  w  innych rejonach .  Podkreślił ,  iż  jest  za wiatrakami ,  
bo   uważa ,  że  trzeba  dać  gminie  szansę  na  rozwój ,  a  innej  nie  ma . 
Wójt  Gminy  Stanisław  Pora  przypomniał ,  iż  firma  podpisała  już  wiele  umów  na  
wydzierżawienie ,  co  oznacza ,  że  ludzie  się  jednak  zgodzili . 
Radny  Adam  Heba  zwrócił  uwagę , iż  miało  to  miejsce  trzy  lata  temu .  Umowy  są  tak  
niejasno  skonstruowane ,  że  nie  do  końca  wiadomo  co  ludzie  tak  naprawdę  będą  z tego  
mieli . 
Członek  Komisji  Oświaty  Kultury  i  Zdrowia  Jerzy  Mazur  przypomniał  radnemu  Tuzinkowi ,  
że  dwa  lata  wstecz  miał  zupełnie  inne  zdanie  na  temat  wiatraków ,  był  ich  entuzjastą . 
Radny  Zbigniew  Tuzinek  odpowiedział ,  iż  nie  znał  wówczas  wszystkich  uwarunkowań ,  
myślał  wyłącznie  o  dochodach . 
Głos  zabrał  mieszkaniec  Sienna  Sławomir  Okrutny .  Zwrócił  uwagę , że  dużo  ludzi  nie  wie ,  
że  mają  powstać  wiatraki .  Nie  zgadza  się  z  argumentacją ,  że  jak  ma  być  w  gminie  
Rzeczniów  to  powinno  i  w  gminie  Sienno .  Sugerował  organizowanie  większej  liczby 
spotkań ,  a  nawet  rozważenie  przeprowadzenia  referendum  w  sprawie  wiatraków . 
Mieszkaniec  Tarnówka  Włodzimierz  Walczyk przypomniał ,  iż  firma  pisała ,  że  budowa  nie  
jest  zalecana  na  terenach  chronionych ,  a  w  gminie  Sienno  są  przecież  tereny  rolnicze .  
Wskazał  też ,  że  koszt  jednego  megawata  z  elektrowni  wiatrowej  jest  trzykrotnie  wyższy ,  
niż  z  tradycyjnej  elektrowni . 
Mieszkaniec  Ludwikowa  Michał  Gałek  poinformował ,  iż  w  Iłży  sprawa  wiatraków  oparła  
się  o  prokuratora ,  w  Rzeczniowie  nie  mają  nawet  studium  wyłożonego .  Zwrócił  uwagę ,  
że  jeśli  zostanie  przegłosowane  studium ,  to  firma  będzie  mogła  postawić  nawet  i  27  
wiatraków . 
Mieszkaniec  Sienna  Sławomir  Napieraj  wskazał ,  iż  Rada  powinna  zapoznać  się  z opinią  
jakiegoś  lekarza  na  temat  szkodliwości .  Zapytał , ile  spotkań  było  zorganizowanych  i  czy  
były  informacje  na  temat  wiatraków . 
Przewodniczący  Komisji  Oświaty  Kultury  i  Zdrowia  Krzysztof  Sieczka  odpowiedział ,  iż  były  
dwa  spotkania ,  były  informacje .  Z  rozmów  indywidualnych  wynika ,  że  większość  jest  za . 



Wójt  Gminy  Sienno  Stanisław  Pora  podkreślił ,  iż  temat  wiatraków  nie  był  ukrywany , do  
każdego  sołectwa  poszły  informacje  o wyłożeniu  studium ,  można  było  składać  wnioski .  
Zaznaczył ,  że  to  radni  zadecydują  w  głosowaniu ,  czy  wejdą  wiatraki . 
Mieszkaniec  Ludwikowa  Michał  Gałek  stwierdził , iż  w  pierwszym  spotkaniu  wzięło  udział  
trochę  więcej  osób ,  bo sami  informowali  ludzi  o  nim ,  w  drugim  bardzo  mało . 
Mieszkaniec  Tarnówka  Włodzimierz  Walczyk  stwierdził ,  że  to  Wójt  ściągnął  firmę  do  
gminy ,  a  teraz   mówi ,  że  odpowiedzialność  za  podjęcie  decyzji  o  wiatrakach  ponoszą  
radni . 
Członek  Komisji  Oświaty  Kultury  i  Zdrowia  Jerzy  Mazur  stwierdził ,  iż  należy  chwalić  Wójta  
za  to ,  że  poszukuje  możliwości  rozwoju  dla  gminy . 
Przewodniczący  Komisji Budżetowej  Paweł Pastuszka  poinformował ,  że  w  jego  rejonie  jest  
w  przyszłości planowana  budowa  wiatraków  .   W  większości  ludzie  chcą ,  żeby  budować ,  
przeciw  są  pojedyncze osoby . 
Dyskutowano  na  temat  przeprowadzenia  referendum . 
Przewodniczący  Rady  Gminy  Antoni  Ćwikliński  podsumował ,  iż  koszt  referendum  będzie  
duży ,  a  nie  wiadomo  jaka  byłaby  frekwencja .  Rada  podejmie  decyzję  w  głosowaniu  nad  
przyjęciem  studium . 
 
Na  tym  posiedzenie  zakończono . 
 
                                                                                                        Przewodniczący   
 
                                                                                                       Antoni  Ćwikliński 
 


